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Republika e Kosovës
Republika Kosovo-Republic of Kosovo

Kuvendi - Skupština – Assembly

21VI saziv
Jesenja sesija
Komisija za ljudska  prava,   ravnopravnost polova,  nepronalažena lica  i peticije    
Br.34/2018
Priština,  22.10.2018.god. 

ZAPISNIK

Učestvovali su: Duda Balje, Lirije Kajtazi, Saša Milosavljević, Mexhide Mjaku-Topalli,
Luljeta Veselaj-Gutaj,  Shemsi Syla, Fisnik Ismaili,  Teuta Haxhiu i Veton Berisha. 

Odsutni:  Mirjeta Kalludra i Saranda Bogujevci. 

Ostali usčesnici: Leutrim Morina-KDI, Shkendije Bikliqi-KTV, Artiana Matoshi-RTK, Besiana
Dauti-ekonomia online, Arta Dehari- GP VV, Flora Kryeziu-UNICEF, Ardian Klaiqi-UNICEF
i Arta Berisha-GPLVV. 

Predsedavala je, Duda Balje, predsednica Komisije

Osoblje za podršku: Selman Ymeri, koordinator i Sulltane Gashi, zvaničnica oblasti. 

Luljeta Veselaj-Gutaj, je predložila da se u dnevni red uvrsti kao treća tačka: 3.
Razmatranje i usvajanje izveštaja o nadzoru sprovođenja zakona o zaštiti od diskriminacije,
što je usvojeno od Komisije.  

Dnevni red

1. Usvajanje zapisnika sa prošle sednice;
2. Razmatranje Nacrta zakona o zaštiti  dece;
3. Razmatranje i usvajanje izveštaja o nadzoru sprovođenja zakona o zaštiti od

diskriminacije; i
4. Razno. 
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***

1. Usvajanje zapisnika sa prošle sednice

Zapisnik  sa sednice od 10.09.2018.god. je usvojen bez primedbi. 

2. Razmatranje Nacrta zakona o zaštiti  dece

Duda Balje, je rekla da je ovaj N/Z je usvojen u načelu i sada odlučićemo kako ćemo dalje
raditi, dodajući da su izrazili volju svi članovi Komisije da rade u razmatranju ovog N/Z. Ona
je rekla da ćemo se angažirati za organizovanje radionice jer ovde su prisutni i predstavnici
UNICEF-a koji će možda nam pomoć u organizovanju radionice.

Teuta Haxhiu,  je rekla da smo svi zainteresovani da radimo na ovom N/Z i dajemo svoj
doprinos kako bi isti bio što bolji i u interesu zaštite dece. Bilo bi dobro da se počne sa radom
za održavanje radionice gde će se intenzivno raditi i nada se u podršci partnera Komisije s
obzirom da je veoma potrebno da se ovaj zakon primeni što pre. 

Mexhide Mjaku-Topalli, slaže se sa prethodnim govornicama, ali treba da se odredi vođa
ekipe kako ne bi ostali  taoci neodređivanja  datuma i agende, jer i onako kasnimo. Radionica
je dobrodošla, ali i studijska poseta ako je moguće u vezi preciziranja određenih pitanja.

Veton Berisha, je rekao da je dobro što je procesiran ovaj N/Z i da je zainteresovan da radi na
njemu,  jer ga smatra od posebnog značaja. Bilo bi dobro da na početku identificiramo
institucije i mehanizme koji se direktno bave ovom oblašću. Ministarstvo za rad … ima
departmane i sektore koji mogu nam pomoći tako što će učestvovati s nama u radu.

Lirije Kajtazi, održavanje radionice će imati velik značaj jer će koncentracija biti na većem
nivou. Moramo da što pre kompletiramo ovaj Zakon kako bi bio funkcionalan.

Duda Balje , je rekla da se slaže za održavanje radionice i da će o tome kontaktirati  sa
organizacijama i ostalim institucijama koje podržavaju Komisiju, u najboljoj nameri da imamo
što bolji Zakon  o zaštiti dece.

 Konstatovala je da će Funkcionalna komisija dana 29.10.2018.god. održati javnu raspravu za
razmatranje Nacrta zakona o zaštiti dece. 

3. Razmatranje i usvajanje izveštaja o nadzoru sprovođenja zakona o zaštiti od
diskriminacije

Luljeta Veselaj-Gutaj, pred komisijom je iznela i obrazložila Izveštaj o nadzoru sprovođenja
zakona o zaštiti od diskriminacije. Ona je obrazložila obe preporuke iz Izveštaja i pozvala
članove Komisije da usvajaju Izveštaj sa preporukama i da se isti šalje plenarnoj sednici, kako
bi uhvatili rok koji se odnosi na budžet za popunjavanje radnih mesta. 
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U nastavku su o tome diskutovali poslanici: Teuta Haxhiu, Mexhide Mjaku-Topalli, Lirije
Kajtazi i Luljeta Veselaj-Gutaj, i njihove su diskusije  u elektronskim zapisima administracije
Komjisije.

Duda Balje je na kraju rasprave konstatovala da je Komisija usvojila Izveštaj o nadzoru
sprovođenja Zakona za zaštitu od diskriminacije, sa sledećim preporukama:

1. Da Vlada Republike Kosova obuhvaća izmene i dopune Zakona br. 05/L-21 za zaštitu od
diskriminacije u Zakonodavno strategiju za 2019.god.

2. Da Vlada Republike Kosova u Nacrtu zakona o budžetu Republike Kosova za 2019.god.
predviđa budžetska sredstva za regrutovanje opštinskih zvaničnika za zaštitu od
diskriminacije i u 5 Ministarstva Republike Kosova, gde ova pozicija nije pokrivena,
shodno članu 11. Zakona br. 05/L-21 o zaštiti od diskriminacije.

4. Razno 

Duda Balje – je informisala Komisiju da je prošle nedelje zajedno sa poslanikom Shemsi Syla
imali konferenciju sa osobama sa ograničenim sposobnostima, gde su bili prisutni predstavnici
Vlade i ministarstva. Odakle je proizašlo nekoliko konkretnih predloga  i izrazili su želju da
prisustvuju komisiji, gde će biti ministri i gde će tema diskusije biti Sprovođenje strategije za
osobe sa ograničenim sposobnostima. 

Shemsi Syla,  u ovoj konferenciji su bili prilično razočarani  malim prisustvom nadležnih a
čudnovato da nije bilo ni medija. U nastavku je rekao da po mogućnosti, u našim
nadležnostima, da im pomažemo da realiziraju što pre zahteve koje imaju. 

 Mexhide Mjaku-Topalli, je rekla da podržava susret sa ministrima i Kosovskim forumom za
osbe sa ograničenim sposobnostima  u vezi te Strategije. 

Teuta Haxhiu, informisala je Komisiju  u vezi susreta sa Komisijom za obrazovanje … i
Udruženjem lica sa ograničenim sposobnostima i rekla da preporuke koje su proizašle iz tih
susreta trebaju biti poslani svim članovima Komisije i po tom da se odluči između dve vrste
preporuka i da vidimo koje ćemo korake preduzeti za dobrobit ovih lica. 

Predsednica  - je konstatovala da je Komisija odlučila da dana 31.10.2018.god. poziva na
susretu nadležne ministre kao i Kosovski forum za osobe sa ograničenim sposobnostima, u
vezi sprovođenja Nacionalne strategije za osobe sa ograničenim sposobnostima 2013-2023.

***

Saša Milosavljević, je govorio o pre nekoliko dnevnom događaju u opštini Istok gde je
napadnuto nekoliko lica i nisu dozvoljeni da posećuju svoj hram.
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On je naglasio da je ubeđen da su kršena ljudska prava i da su o tome govorili i Predsednik i
Premijer Kosova  i da i mi kao Komisija o ljudskim pravima moramo reagovati i apelirati kod
građana da se nešto tako ne desi.

 Lirije Kajtazi, je rekla da slučaj koji se pre kratkog vremena desio  kada je napadnut autobus
sa albanskim putnicima u Srbiju, ti slučajevi su ružni i štete svima. Da bi zajedno bili treba se
reagovati i obuhvatiti sve ove slučajeve koji su štetni i ne doprinesu stabilnosti naših zemalja.

Teuta Haxhiu, je rekla da takvi slučajevi nikome ne služe na čast i da je poslednji slučaj u
Istoku osuđen od najviših institucija Kosova, dok dva slučaja koja su se desila u Srbiju  nisu
osuđena. Ona je rekla da se slaže sa prethodnim govornicima da ako reagiramo onda moramo
osuditi sve ove slučajeve koji su se desili poslednje vreme. 

Shemsi Syla, ti slučajevi su kažnjivi jer se krši sloboda kretanja. Moramo znati da smo prošli
kroz užasan rad i da u određenim trenucima može se desiti da pod uticajem emocija dešavaju
se takve stvari, što za nas nije prihvatljivo.  

Saša Milosavljević, da bude jasno, nisam mislio da se trebaju osuditi samo slučajevi koji se
dešavaju Srbima. Bit je stvari da se jednako smatraju svih akti koji nisu pravedni i koji su
negativni, počinjeni od bilo koga. Slažem se sa svima vama da se to mora jednako gledati i da
svi budu jednako kažnjeni. 

Veton Berisha, slaže se da bude osuđen svaki takav čin i da takvi akti daju do znanja
državnim strukturama obe zemlje da je izuzetno potreban mirovni sporazum, da se to više ne
desi. 

Luljeta Veselaj-Gutaj, rekla je da se lažemo kao komisija da osudimo takva događanja i
pitala poslanika Sašu Milosavljevića, da li kao poslanik ili parlamentarna grupa ili građanin je
reagovao i osudio takve događaje koji su se desili prema Albancima u Srbiji, uključujući i
slučaj nevinog 18 godišnjaka. 

Saša Milosavljević, odgovarajući poslanici Veselaj-Gutaj, je rekao da u načelu osuđuje sve
takve činove bez obzira gde i kojoj etničkoj zajednici dešavaju.
Moramo stvoriti savest da svi građani, slučajeve kao Novosadskog, prema albanskom mladiću
ali i događaju u Istoku da se nikada ne dešavaju.

Mexhide Mjaku-Topalli, pre par dana, sa grupom žena poslanica bili smo u Severu
Mitrovice, i Novo Brdo i da smo tamo razgovarali sa građanima kako bi videli probleme sa
kojima se oni suočavaju. Ona je pozvala da se zajedničko radi za njihovu dobrobit kako bi se
bolje osećali svi građani Republike Kosova. 

Fisnik Ismaili, istakao je događaj koji se desio dvojici mladih Albanaca u Srbiji, da li je
pokrenut u Komisiji. Ukoliko se sva pokrenuta pitanja tretiraju jednako, onda bi to bilo u redu.

***
U nastavku,  sednici je predsedavala potpredsednica Lirije Kajtazi.
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Teuta Haxhiu, pokrenula je pitanje u vezi sa Memorijalnim kompleksom u Meji, zaključujući
da je dobro da zahtevamo od strane Agencije za menadžiranje memorijalnih kompleksa
Kosova da nam dostavi pismeni odgovor u vezi sa ovim slučajem.

Shemsi Syla, istakao je da kada smo bili u poseti, videli smo da je zabrinjavajuće pitanje
kompleksa u Meji. Dobili smo obećanje od strane Gradonačelnika da će se unaprediti ovaj
posao. Zahtevam da se ubrzo dostavi izveštaj od strane Istražne komisije u vezi sa ovim
pitanjem, šta se desilo i da direktor Agencije bude prisutan, kako bi saznali šta se desilo i da u
što kraćem roku preduzmemo mere.

Mexhide Mjaku-Topalli, navela je da bi bilo dobro da imamo pismeni izveštaj od strane
Agencije za menadžiranje memorijalnih kompleksa Kosova i informaciju o sudskom postupku,
dok znamo da je Premijer javno pozvao Tužilaštvo da vodi istragu u vezi slučaja izgradnje
Memorijalnog kompleksa u Meji.

Lirije Kajtazi, naglasila je da na osnovu navedenog, neophodno je da imamo izveštaj od
strane direktora Agencije za menadžiranje memorijalnih kompleksa Kosova i informaciju od
strane Tužilaštva dokle je stigao postupak u vezi sa ovim slučajem.  
Ona je obavestila članove Komisije da je počela Nedelja za prava žrtava zločina uz moto:
Pravda za žrtve, kazna za počinioce, što je i naša preokupacija i bilo bi dobro da se angažujemo
i u ove aktivnosti..

Sednica je završena u  11:45.

Pripremilo:
Osoblje za podršku Komisiji.

                                                                                                                  Predsednica Komisije
                                                                                                                      _______________
                                                                                                                          Duda Balje


